
Conflict inzake de 'kwartiermakers'

Toen de koningin begin mei' 43 gezegd had dat zij er mee accoord ging dat
de Londense ministers na de bevrijding hun portefeuilles in bevrijd Neder-
land naar behoren aan opvolgers zouden overdragen, kwam als vanzelf de
vraag naar voren, welke ministers als eersten zouden oversteken, d.w.z.
zouden gaan fungeren als 'kwartiermakers'. Moeilijke vraag! Behalve
van Kleffens, Michiels en van Mook wilde ieder tot die eersten behoren.
Allerlei jaloersheden gingen hierbij een rol spelen; er was ook sprake van vrees
bij de 'achterblijvers' dat de 'kwartiermakers' talrijke beslissingen zouden
nemen die niet op hun eigenlijke terrein lagen. Intussen werd men het er
over eens dat men 'kwartiermakers' niet kon missen; hun overtocht werd
óók wenselijk geacht omdat, zo werd vertrouwd, hun aanwezigheid in
bevrijd gebied zou waarborgen dat er sprake zou zijn van effectieve minis-
teriële controle op het Militair Gezag.
Eind november '43 werd door de Geallieerde autoriteiten aan van Lidth

meegedeeld dat het mogelijk zou zijn, in de eerste vliegtuigen die na
Duitslands eventuele ineenstorting naar Nederland zouden vertrekken
(aan Geallieerde zijde werden niet alleen plannen gemaakt voor een grote
veldtocht in Noordwest-Europa maar ook voor datgene wat men zou
moeten doen als Hitler van de ene dag op de andere ten val zou komen),
achttien plaatsen in te ruimen voor Nederlandse ministers en hen begelei-
dende ambtenaren. Op 7 december deed Gerbrandy hiervan mededeling in
de ministerraad, het cijfer IS voorshands wijselijk verzwijgend. Vier dagen
later stelde hij zijn ambtgenoten schriftelijk voor, de 'enkele ministers' die
afgevaardigd zouden worden (hij noemde geen namen), te machtigen,
'mede namens de niet-aanwezige ministers zodanige handelingen te verrich-
ten als hun in het belang des lands noodzakelijk zouden blijken', met dien
verstande dat de 'kwartiermakers' zich 'voorzover mogelijk' zouden moeten
houden aan letter en geest van de 'terugkeer'<wetgeving.!

Medio januari '44 was Gerbrandy niet verder dan dat de koningin in
beginsel had goedgekeurd (althans dat had zij tegen hem gezegd) dat er
'minister-kwartiermakers' zouden komen, maar zij had zich haar vrijheid
voorbehouden om candidaten af te wijzen; daarbij waren de koningin en
Gerbrandy het er al over eens geworden dat van Boeyen (Binnenlandse en
Algemene Zaken) reeds op grond van zijn ernstige doofheid niet tot de
'kwartiermakers' mocht behoren. Op IS januari kwam Gerbrandy met zijn
voorstel op de proppen (er moest prompt op de volgende dag opnieuwover

1Brief, II dec. 1943, van Gerbrandy aan alle overige ministers (a.v., ell. Vb, p. 196).
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